
Csizrnaáa Placid, Dallas :

Beszámoló a volt budai Szent Imre gimnázium 75 éves jubileumáról

A cisáerci rend budai Szent Imre gimnázilmát Békefi Remig zirciapát alapítottra 19l2-ben. Mint
egyetemi tanár Budapesten, jói látta, hogy a cisztercieknek a fővlárosban is gimnráziumot kell
alapítaniuk, ha igaían komoly szerepet akarnak jánszarti a magyaí közoktatásban. Apátá vá|asztása
után egyik legelső intézkedése volt a budai iskola megalapiása. Bitter lllést bíáa meg a
megszervezéssel és igazgatással, és ő 26 évig átlt az iskola élén, kemény rendszeretetével, szigoru
jóságával. A hely megválasztása nag}on szerencsés volt: az éppen csak épülni kezdö Lágymiányos -
Kelenfiild, amely később mint XI. kerület, a főviárosnak egyik legszebben fejlődő része lett. A
ciszterciek befolyását ebben a viárosrészben az is nagyban növelte, hogy a plébánia és később a
kisegítő kápolnák vezetése is az ő kezükben volt.

Remig apáú. a gimnrázium építkezését is hamarosan meg akarta kezdeni, de az első világháboru és az
utána következő nehéz évek ezt lehetetlenné tették. igy 1929 szepemberéig a gimnazium ideiglenes
helyen, aYáli utcai elemi iskola harmadik emeletén működött, míg végre Werner Adolf apátságaalatt
elkészült a mostani pompás épület, Bar az l94445-ös ostrom alatt súlyos krárokat szenvedett, a szülők
és a dirákok alíív segítségével hamarosan sikerült helyrerállítani és a tanítrás zavartalarnl folyt 1948-ig
sőt a diaklétszám jelentósen megnövekedett. Ekkor jött az államosítás, a ciszter tanrároknak el kellett
hagyniuk az iskolát. Az államosítás utáni első évtizedek a bizonytalan és ryakran változó vezetés, a
sok tanárcsere következtében erős színvonalcsökkenést hoáal! de az utóbbi években, űgy látszik, az
iskola vezetösége határozoLtan arra törekszik, hogy a tanítá\és nevelés sánvonalát emelje, az iskola jó
hírét visszaallítsa. A 75 éves jubileum nagyon szép megiinneplése is ebbe az írányba mutat. Az
iskola épületét többéves restaurálással igazán szépen rendbe boúík> úry hogy szinte régi pompájában
ragyog. Az iinnepségekre a ciszterci tanrárokat és öregdiákokat is kifejezetten meghívták és a program
összeállításában és lebonyolítrásábanhatarczottan előzekenyek és kedvesek voltalq Dr. Palotás János
igazgatőval az élen. Az utolsó hónapokban egy közös öregdirák-klub is alakult az egykori Szent lrnre,
mostani József Attilavégze,tt diákjaiból. Mivel az iinnepségeken a cisáer öregdirákok jóval naryobb
számban jelentek meg, mint a ,,Jóskások", azokhatároztákmeg a jubileum levegőjét is.

Mint a Szent Imre gimniázium diakja nyolc éven et 0925-33) és tanára öt évig (194348), én
képviseltem a dallasi ciszter apátságot és iskolát az április 2Z-25-i tinnepségeken. A budai iskola
vezetősége arra is felkért, hogy az itteni munlcánkról elöadást tartsak, vetített képekkel. Az előadásban
megemlékeztem a régi dirákkori és tanári tapasztalataimrőI, az,úín elmondtam a magyar cisáerek
történetá az újvilágban, és főleg tanári-nevelő munkránkat középiskolankban, a Cistercian Preparatory
School-ban és az itteni katolikus egyetemen, a University of Dallas-on. Ez a munka sok szempontból
azoknak az eszrÉnyeknek és módszereknek folytatása amelyeket vala:rrikor a Szent Imre gimnázium
képviselt. Az előadrást 120 dia-kép bemutatiása követte: legtöbb öregdiákun§ sőt a Magyarországon
élő cisáerci aíyák nary része számara is ez volt az első alkalom, hogy az amerikai cisáerek
munkájáról részletes vizuális képet kapjon. Az előadás a gimnazium dísztermében volt, ebben a most
is remek szép teremben: a hallgatóság (nagyrésá volt dirákjaink, de kb, 80-100 mu fiaíalis) zsúfolásig
megtöltötte, sőt még akarzatot is meg kellett nyitni.

A hivatalos díszünnepség április 23-án, csütörtökön este vol! ismét a díszteremben. Az iskola ének- és
zen€tr:arén kíviil több kiváló színész, operaénekes és zeneművész (mind Szent Imrés vagy József
Attilás öregdiák) vett részt a programban, A volt dirákokon és tanárokon kívül a tanügyi, vrárosi
hatóságok, a prárt képviselöi is meg voltak híva. A űszvendégek között volt Rajeczlry Béni, 85 éves,
de most is fiatalosarr mozgő és beszélő rendtársunk (mindig viharos tapsot kapott); Csaszár Ákos
eryetemi tanár, a matematika legisrnertebb szakértője Maryarországon; Hetényi nyug.



pénzüryminisztet. Az iskola igazgatója, Palotás János, nagyon okos beszédben vánolta az iskola
történetét, nagyon pozitivan bemutatva az első 36 (ciszterci) év eseményeit és eredményeit is. Utana
Császár Ákos beszélt az öregdiiákok nevében: ő 1g34-42-be-n volt a gimnááum diákja, és igen meleg
hűséggel szőlt az iskola értékeiről és tanrárairól, főleg azotről, akik neki a legtöbbet adtak, Hadarits
(Endrédy) Vendelről, a nagy matematika tanárról, a késóbbi zirci apátrő|, és Rajeczky Béniról, aki a
zene szeretetére vezette. Csaszár,tagsa, sőt elnöke volt annak a kormánybizottságnak, amely az utóbbi

ér,ekben a középiskolai oktatás és nevelés színvonalárrak emelésére volt hívatott javaslatokat tenni.

Császár Ákos megemlítette, hogy azért is szívesen vett részt ebben a munkában, mert érzése szerint

amit a bizottság javasolni akaft, azt a Szent lmre gimnrázium tanárai már a 30-as években

megvalósítottiák.

A harmadik fontos esemény a programban az osztálytalálkozók napja volt, április 25-én szombaton. A
progfam 9 órakor reggel kezdődött koszoru elhelyezéssel és ery kis ürrnepséggel a Váli utcai általrános

iskola épületében, ahol a Szent Imre gimnáziumnak lglz-től l929-ig ideiglenes száltásavolt. Kb.
40-en jelenttink meg azok köziil, akik még odajártunk 70 évesek és idősebbek. Az igazgatóhelyettes
és egy csoport úttörő fogadott nagyon kedvesen, kinek-kinek egy sá| szegfiít adva. Egy márványtábla

is készül, amely megörökíti majd a ciszterci gimnázium emlékét.
10 órara átrrrentiink a Szent Imre templomba- Béni bácsi volt a fiőcelebráns, nagyszerú beszédet is

kivágott - I2-en koncelebrálturrk vele, részint cisáerek, részint más öregdiakolq akik papok lettek. A
hatalmas templom teljesen megteld sokan még álltak is, zengeít az ének, nagJon sokan áldoáak.
ll-kor megint a dísáeremben 5nilt össze a társaság Rajeczlry Béni és az öregdiákok képviselői
köszöntötték az egybegyűlteket. Hangszalagon bemutatták sö§ régi tanárunk hangját, köszöntését
(Brisits Frigyes, Nary Nándor, Endrédy apátűr stb.). Ezután o§tflyonként szétoszlott a társaság és

kíilön termekben tartottrák meg összejöveteleiket.
Hadd emléke7-zem meg röviden néhány más programpontról, amely inkább a mostani diálaágnak
szólt. Egyébként itt említem meg, hogy kb. i5 év óta lányokat is felvesznek a gimnaziumbL sőt a
jelenlegi diáklétszrámban valamivel többen vannak a lrányok, mint a fiuk. (Összlétszám 950) A
jubileummal kapcsolatban az iskola kiállításokat is rendezett. Legérdekesebb volt az iskolatörténeti
kiállítás, amely a ciszter időket is nagyon szépen és világosan bemutatta, sok fenyképpel, okmánnyal.
Még egy régi cserkész-zászlő és cserkészkalap is látható volt, sok tábori képpel együtt. Brisits Frigyes,
a híres irodalomkutató és ismert szónok beszédeiből, írasaiból több idézet volt látható a falakon.
Érdekes volt a múvészeti kiállítás is, amely régi (Nagy Nándor) és új rajnarÉrok, volt diákok
(Szalatnyay József stb.) alkotasait mutatta be.Láthatő volt egy festmény, amely Latinovits Zoltánvolt
űáktrársunkat, később kivráló színészt mutatta be Lear király szerepében. Volt egy sportkiállítás meg

egy könyvkiállítás, ez utóbbi a volt kápolnában, amely most bemutatísok céljait szolgálja. A
kiállítrások szép megrendezésében Vasbányai X'erenc tanrárnak van legtöbb érdeme.

Április 22-én szavalóverseny volt, amelyre az ország összes középiskoláját meghívták, amely a

,,József Attila" nevet viseli. 18 iskoia vett résá az ország minden tájárő|, és komoly előkészületről
tettek tarrúságot. Április 23-án minden osztály fogadott egy naryobb karriert befutott öregdiákot,
akivel elbeszélgettek az éIetrőL Erődi-Harrach Vilmos sikert aratott a máltai lovagrendről szóló
beszámolójával. Péntek, április 24-e délelőtt szép sportbemutatót hozott, este pedig tránctinnepélyt.

Szombat délután voltak a ,jóskás" osztáyok találkozői, de azok távolról sem vonzottak annyi
résztvevőt, mint a délelőtti,,szentimrés" osáályok.
Összefoglalóan azt mondhatom, hogy nagy megelégedéssel tekinthetünk a 75 éves talalkozőra.
Először is ez volt az első alkalom 1948 őta, hogy a volt cisáerci diákok igen nagy számbarr

összejöhettek a régi iskolában és nyíltan, őszintén kifejezhették érzéseike| az iskola és annak értékei,

eszményei inánti hűségüket. Másodszor a közvélemény, és a mostani tanüryi hatóságok figyelme
megint ráterelódött a katclikus nevelés értékeire, ami most ln'ilönösen is fontos, amikor az emberek

otthon nagyon világosan érzk az oktatás-nevelés problémáit.


